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Cum tratează Statul pe creditorii lui. 
(Pentru dl Ministru de finanţe) 

Nu e de mirare, că creditul în ţara noastră, cu deosebire 
cel al Statului, e aproape n imic i t ! . . . înzedar se vor vota legi 
pentru refacerea lui: nu vor fi de nice un folos până când Statul 
nu-şi va schimba procedeele comode de răuplătitor şi nu va 
începe el singur să deie esemplu bun celorlalţi în privinţa refacerii 
creditului: ai de primit dela Stat după un proces câştigat în 
ultima instanţa (înalta Curte de Casaţie) ceva parale, atunci Statul, 
deşi se trimbiţă că încasările merg bine, rămâne surd la toate 
încercările: ântâiu nu se conformă sentinţii Casaţii, faci cerere, 



nu capeţi respuns; voiesci a-1 constrânge la plată prin un nod 
proces la Casaţie şi ceri daune: Casaţia îţi dă drept, condamnă 
Statul din nou la plată şi la plata daunelor causate, Statul ro
mâne şi acuma surd şi nu respectează noua sentinţă adusă, iar 
un alt mijloc de constrângere contra lui. . . nu ai; aşa stând 
lucrurile cine se mai poate încrede în angajamentele sale, ce le 
ia faţă de particulari ? . . . 

Voiu espune pe scurt casui meu cum am fost scurtat în 
drepturile mele fără posibilitate de recurs: în vre-o 22 ani de 
serviciu înainte de résboiu, mi-am economisit pe încetul o rentă 
de a datorii austriace antebelice (din 1868) in valoare nominală 
de 10 mii de coroane, care îmi aducea anual 400 coroane (4°/0). 
După finea résboiului, cu ocasiunea lichidării băncii de emisiune 
austriace, am fost şi eu, ca şi alţi deţinători de atare rentă an
tebelică, provocat să comunic ce numeri de rentă am şi cât este 
valoarea lor nominală; am comunicat, iar mai târdiu s'au cerut 
titlurile de rentă, ca să fie trimise Min. de Finanţe, am cores
puns şi acestui ordin. Min. de Finanţe, în baza acestor rente a 
încasat dela Banca de emisiuoe austriacă, cu ocasiunea lichi
dării ei, cota corespundătoare în aur. fără însă a mă desdauna 
atunci pentru renta mea; abia după vre-o 8 ori 10 ani mi-a dat 
ceva dobândă după rentă, de sine să înţelege în loc de 400 co
roane aur am primit 200 iei, iar dela 1931 încoace nu mi-a mai 
dat nimic. In anul 1936, mi se pare prin luna Martie, a venit o 
o recipisă despre rentă, ca să fie schimbată cu renta Consoli
dării de 3% din 1935; de sine se înţelege în loc de 10 mii co
roane aur încasate de Min. de finanţe îmi da 5000 lei în renta 
Consolidării de 3%» care avénd o valoare numai de V3, cele 
5000 represintă vre-o 1700 lei, iar în loc de 4C0 coroane aur 
dobândă capeţi 150 lei, cu cari poţi cumpăra vre-o 3 sticle de 
apă de Căciulata — de sine se înţelege şi aceia de a Statului. 
Şi acuma să vedeţi, câtă amabilitate am întîmpinat din partea 
Statului, respective a instituţiei aale...: despre sosirea recepisei 
pentru rentă n'am fost încunoştiinţat; erau mai multe sute de 
recipise şi pentru alţii, deci încunoşciinţarea se putea face pe 
calea diarelor locale; era de datoria administraţii fin. să facă 
acest lucru; recepisa mea a fost ţinută câtva timp, ca ceva ba* 
gatel, în un dulap oarecare şi apoi foarte simplu: a fost retrimisă 
Min. de fin. (datoria publică) mai sciu eu cu ce menţiune .. poate 



că au spus că eu nu mă presint la Adm. fin. pentru a prelua 
Renta Consolidării, etc. 

Din întâmplare cătră finea anului (Decemvrie 1936) am 
aliat dela un cunoscut, că ar fi sosit nesce recepise pentru 
schimbarea rentelor şi întrebând la Contabilitate mi s'a spus, 
că da, au sosit astă primăvară, dar că eu nu m'aş fi presentat 
să o ridic şi aşa au retrimis-o Min. de fin.; de unde puteam eu 
să sciu acest lucru ? eu nu controlez dilnic poşta Adm. fin.!. • 
Mi s'a spus că să fac o cerere timbrată la Adm. fin., care va 
înainta-o Min. de fin. ca să retrimită recepisa.. am făcut. 

Am asceptăt vre-o 5 luni, nici un réspuns, am făcut deci 
arătare dlui Prim-Ministru, care, onoare lui, remiţînd scrisoare 1 
mea dlui Secretar General dela Min. de fin., recepisa a sosit 
la finea lunei Iunie la Cluj, despre ce acuma am fost încunos-
ciinţat personal din partea datorii publice; cugetam că acuma 
totul e în regulă! am semnat de câteva ori (o recepisa şi 5 chi
tanţe de dobândă) şi apoi mi s'a spus că am să fac o cerere 
timbrată de estradare apoi atăt pe recepisa căt şi pe fiecare 
chitanţă să scriu o adeverinţă de primire, pe fiecare să pun timbru 
fiscal şi de aviaţie, atâtea formalităţi încât dacă nu mi-ar fi aju
tat un bun cunoscut dela Adm. Fin. poate că nice astădi n'aş 
fi gata cu formalităţile şi când totul era gata, ca pupăză pe co
lac, a mai trebuit să plătesc cu recepisa la Adm. Fin. şi 14 lei 
ca tacsă pentru păstrarea rentei de consolidare, pe care eu nu 
aş fi ridicatu-o la timp ; sau mai pe scurt: ei au fost de vină 
şi eu am plătit tacsa de păstrare! . . . logică fiscală; nu e deci 
de mirare dacă nime nu mai are încredere în afacerile cu Statul I... 

Nu este oare un cas de incompatibilitate ?... 

(Pentru dl Ministru al Justiţii) 

Cu ocasiunea ficsării pensii mele, comisia de pe atunci dela 
Casa Generală de Pensiuni nu mi-a calculat la pensie şi indem
nitatea de activitate aşa cum precisează Legea şi Regulamentul 
Legii din 1920 respective 1921. 

Nu voiesc a descrie pe larg peripeţiile causei me'e, ci 
amintesc numai pe scurt, că după o cerere respinsă la Casa 



Glă de Pensiuni şi un Apel la înalta Curte de Conturi, unde am 
fost satisfăcut numai în parte, am făcut recurs la înalta Curte de 
Casaţie, unde după o lungă asceptare, în fine în anul 1936 a 
venit la rând şi recursul meu. Abia am început a-mi apéra re
cursul şi dl Preşedinte de pe atunci, din capul locului mi-a spus, 
că ei pentru atari caşuri au o jurisprudenţă gata I urmarea a 
fost că recursul meu a fost r spins. 

Bine, ce pot eu face ? eu nu pot forţa I. C de Casaţie ca 
să studieze recursul meu mai amănunţit: m'am supus sentinţii!.. 

Nu am primit nici o decisie cu privire la recursul meu, dar 
Casa Glă de Pensiuni mi-a reţinut din pensia de pe luna urmă
toare desbaterii recursului 500 lei ca spese pentru advocatul Sta" 
tului, căci I. C de Casaţie aşa ar fi hotărît; nu sciu nimic des
pre decisia 1 C. de Casaţie, deoarece nice până astădi nu am 
primit o decisie, dar cei 500 de lei mi s'au reţinut imediat din 
pensia lunară, fără a fi întrebat şi fără posibilitate de a mă apăra 
contra acestei reţineri!... 

Eu sciu că advocaţii Statului sunt funcţionari de Stat, au 
salariu dela Stat şi în consecinţă au înd itorirea de a apăra din 
oficia interesele Statului; ei nu sunt ca advocaţii particulari, 
cărora li se ficsează spese de proces; cum vine deci I C. de 
Casaţie cá să-i ficseză spese în suma de 500 de lei ? . . . 

In consecinţă eu pe această cale rog pe dl Ministru al 
Justiţii a cerceta, dacă e legal că I C. de Casaţie a ficsat ad
vocatului Statului spese de apărare ori altă diurnă ? . , . 

C. F. R. şi preţul lemnelor 
{Pentru Direcţiunea Generală C. F. B.) 

In fiecare an pe la finea lunei August ori începutul lui 
Septemvrie tariful de transport pentru lemne pe calea ferată se 
urcă simţitor. Eu nu pot pricepe îndeajuns ce rost are această 
dispoziţie a conducerii C. F. R, deoarece eu cuget, că toată ur
carea tarifului de transport pentru lemnele de foc pentru iarnă 
nu aduce căilor ferate nice un venit deosebit, poate că da, unul 
foarte modest! . . . 

Eu fac cunoscut conducerii C. F. R. ceiace eu am audit 



în privinţa aceasta şi anume : comercianţii de lemne din toate 
ţinuturile, unde în apropiere se află păduri, din moment ce s e 

pune în aplicare acest ordin de urcare a tarifului pe C. F. R.* 
nu mai aduc lemnele cu vagoanele C, F. R din pădurile mai 
îndepărtate, ci numai cu carele din pădurile mai apropiate (cei 
mai mulţi comercianţi de lemne au esploatări de păduri atât la 
o depărtare mai mare cât şi mai aproape) aşa că C F. R. nu 
câştigă mult din tariful urcat; poate că câştigă ceva acolo unde 
pădurile se află la o mare depărtare de respectivul oraş şi atunci 
mă întreb, ce rost are a scumpi lemnele prin un tarif urcat nu
mai pentru o categorie de oraşe, cari nu se pot aproviziona cu 
carele ? . . . 

„Ceva" despre destinaţia oţelelor la oraşe 

{Pentru on. Primărie a oraşului Braşov) 

In 3 rânduri după olaltă mi s'a întîmplat că trecând prin 
oraşul Braşov, respective fiind silit a remânea peste noapte în 
acest oraş, ca numai a doua di să-mi continuu călătoria, nu am 
putut căpăta o cameră în otelul „Coroana" de acolo şi depen
denţa sa "vila Kertsch" pe motivul că camerile erau ocupate, 
respective dupăcum am audit, erau închiriate pe 3—4 săptă
mâni, ba chiar şi pe timp mai îndelungat la vilegiaturisti, cari 
stau peste vară în Braşov. 

Eu cuget că în parte este dreptul proprietarului de a-şi 
valorifica camerile cât se poate de bine, de altă parte însă cu
get că un anumit % (cam 10%) al camerilor trebuie să fie ne
condiţionat reservat pentru publicul călător, deoarece vilegiatu-
riştii au mai multă ocasiune ca să-şi caute o cameră mobilată în 
oraş, unde remân mai mult timp, decât călătorul, care sosind 
sara, a doua di pleacă mai departe . . 

Scriu aceste şire în speranţa, că on. Primărie a oraşului 
Braşov le va da atenţiunea cuvenită, în interesul publicului că
lător şi pe viitor va deobligâ pe proprietarul otelului «Coroana", 
ca să reserve vre-o 10% al camerilor pentru călători, cari, în 
urma procedeului de adi al proprietarului, de a închiria vilegia-
turiştilor pe timp mai îudelungat aproape toate camerile, sufér 



mari neajunsuri şi aceasta cu atât mai mult, că marele oraş 
Braşov nu mai are un alt otel „mai de Doamne-ajută", unde că
lătorul să poată închiria o cameră peste noapte... iar o cameră 
mobilată în oraş nu afli momentan I . . . 

Cheltuieli fără rost şi alte neajunsuri... 
(Pentru dl. Ministru al Educaţii Naţionale) 

De câteva dile marile gazete din Capitală sunt pline — pe 
câte 2—3 pagini — cu supliniri, transferări, detaşări în învăţă
mântul primar şi secundar . . . Abia au apărut însă şi iată că 
gazetele sunt iarăşi pline, tot în aceiaşi măsură, cu anulări, co~ 
rectări . . . de transferări şi detaşări etc. 

Oare domnii din Ministerul Educaţii Naţionale nu cugetă că 
toate aceste schimbări coastă multe parale statului precum ş 1 

celor atinşi de ele, ba ce e mai mult produc, pentru cei loviţi 
de ele, nu numai cele mai mari neajunsuri, ci şi o mulţime de 
neplăceri şi iritări gratuite tocmai acum în preajma începerii 
cursurilor în învăţământ, deoarece directorii din Min. Educaţii 
Naţionale află cu cale de a efectua aceste schimbări tocmai la 
finea lai August, respective începutul lui Septemvrie, în loc ca 
toate detaşările, transferările etc. să fie publicate, deja la înce
putul lunii August, că aşa cei interesaţi în causă să aibă timp 
destul de aşi aranja treburile personale si familiare, deoarece 
mai ales cei cu familie cu finea lui August îşi îngrijesc de apro-
visionările necesare pentru iarnă . . . 

Şi mai este o chestiune : pentruce respectivii sunt chemaţi 
la Bucureşti cá să-şi aleagă locurile ? curioasă procedură şi 
care respectivilor cu călătoria la Bucureşti şi inapoi le scoate 
1000—2000 lei din pungă ! 

Transferările şi detaşările s'ar putea face tot aşa de bine pe 
baza unei cereri motivate ; coastă, cuget eu mai puţin! . . . 

Cei chemaţi să mediteză puţin asupra acestor probleme şi 
pe viitor să le aranjeză mai practic! , . . 

* 
Şi fiindcă vorbim despre Min. Educaţii Naţionale, eu cuget, 

că nu ar strica, dacă mai amintesc un lucru: învăţătorii şi pro-



fesoriî se tárguiesc cam prea mult cu Ministerul Educaţii Naţio
nale; asa d. e. anul acesta s'a dat ordinul, că şcolile să se de
schidă la 1 Septemvrie, când colo ce să vedi ? din toate părţile 
s'a protestat pe motiv că şcolile nu ar fi încă curăţite, văruite, 
etc. şi au cerut amânarea deschiderii, iar Ministerul, ca totdea
una, ca să nu-şi strice popularitatea, a cedat şi a amânat de
schiderea pe 15 Septemvrie I . . . 

Motivele celor ce au cerut amânarea sunt cam străvezii, sau 
poate a fost de vină Congresul dela Oradia; curăţirea şi vărui
tul, etc. trebuia să se facă astă vară, nu în preajma începerii 
cursurilor; când umblam eu la şcoală toate aceste pregătiri se 
făceau vara şi cu 1 Septemvrie se deschideau şcolile, cu es-
cepţia dacă undeva era o boală contagioasă. 

Eu cuget, că Min. Educaţii Naţionale ar trebui să pună odată 
pentru totdeauna termine ficse, anume: şcolile se vor deschide 
în fiecare an la 5 Septemvrie, din 5—8 Septemvrie se vor face 
înscrierile şi esamenele de corigentă, iar în diua de 9 Septemvrie 
să se începă necondiţionat cursurile la toate şcolile; cei ce vor 
veni cu atari cereri de amânare, că scoală, nu ar fi incă cură
ţită, văruită, să fie traşi la răspundere; tărguielile şi cedarea 
din partea Ministerului Educ. Naţ. subminează numai autoritatea 
acestui Minister! . . . 

Cine vrea să înţeleagă . , . 

Moneiele de 250 lei să fie grabnic retrase 
din circulafie . . . 

(In atenţiunea dlui Ministru de finanţe) 

Mulţi funcţionari şi pensionari de Stat se plâng că în ulti^ 
mele luni au primit o mare parte din salariu respective pensie în 
monete de 250 lei, pe cari pe piaţă ori în prăvălii nu voiesce 
nime a le primi, fiind foarte multe falsificate ; comercianţii die 
că se poate că monetele să fie veritabile, dar le este imposibil a 
constata acest lucru, iar ei când plătesc marfa lor, incă nu pot 
întrebuinţa această monetă, fiindcă nice lor nu le o primesc; 
funcţionarii si pensionarii ce să înceapă cu ele? . . . 

Singura soluţia ar fi retragerea cât mai Ingrabâ a mo-
netei de Ö50 léi din circulaţie 1 * . . 



Eu aş propune: dl. Ministru de finanţe în înţelegere cu di. 
Guvernator al Băncii Naţionale să deie un ordin că Banca Naţio-
hală şi filialele ei să preschimbe imediat cu monetâ-hârtie ori 
monetâ de 100 lei toate monetele de 250 lei, ce li se vor pre-
senta, de sine se înţelege că numai pe celea, cari le vor află că 
sunt veritabile, iar Admin. finanţiare, percepţiile şi instituţiile 
de Stat să nu mai plătească salarii, pensii etc. cu această m o -
netă, ci să o predeie Băncii Naţionale. 

Nime nu va plânge după ea, a fost dela început o mo-
netă fără rost, fără drept de esistenţâ, de aceia va fi o bine
facere pentru public scoţându-o căt de ingrabă din circulaţie. 

Sperăm că dl Min. de fin. va ordona cât de Ingrabă scoa
terea din circulaţie in interesul bine înţeles al funcţionarilor şi 
pensionarilor şi a celuilalt public I . . . 

O monelâ, care se falsifică aşa mult, nu mai poate rămânea 
în circulaţie! 

tip. „Ardettlut, Cluj. 




